
Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri  

Enheden for EU og internationale forhold/JWP 

Den 27. august 2014 
 

 

 

Samråd i Folketingets Udvalg for Fødevarer, Land-

brug og Fiskeri, onsdag den 27. august 2014 

(Det talte ord gælder) 

 

Spørgsmål AP: 

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og fiskeri) 

den 5. september 2014 samt eventuelle sager, hvortil der 

søges mandat i Europaudvalget.” 

 

Svar: 

- På grund af det russiske importforbud mod europæi-

ske landbrugsvarer er der indkaldt til et ekstraordi-

nært rådsmøde i Bruxelles den 5. september.  

 

- Det eneste punkt på dagsordenen vil være det russi-

ske importforbud og konsekvenserne for euro-

pæisk landbrug. Punktet bliver forelagt til oriente-

ring. 

 

- Kommissionen har allerede iværksat en række støtte-

tiltag til frugt og grøntsager. Formandskabet vil give 

mulighed for en politisk drøftelse af situationen blandt 

landbrugsministrene. 

 

- Det er klart, at det er en meget alvorlig situation, der 

har betydelige konsekvenser for en række landbrugs-
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sektorer i Europa. Dels er der den direkte konsekvens 

af stop for eksport til Rusland, og dels den indirekte, 

som betyder, at varerne søges afsat alternativt - her-

under på det indre marked i EU. Det medfører selvføl-

gelig, at priserne kommer under pres. 

 

- Derfor følger vi nøje situationen i Danmark, hvor der i 

Fødevareministeriet løbende er møder med erhvervet. 

Kommissionen indkalder også til ugentlige ekspert-

møder, hvor der er mulighed for at gennemgå udvik-

lingen i markedssituationen. 

 

- Kommissionen har, som sagt, allerede iværksat en 

række markedstiltag til frugt og grøntsager, og i det 

oversendte samlenotat er der også en beskrivelse af 

støttemulighederne under den fælles landbrugspolitik.  

 

- Grundlæggende er vi fra dansk side tilbageholdende 

med at bruge markedstiltag, men der er tale om en 

helt særlig situation. Derfor vil vi fra dansk side ikke 

direkte modsætte os brugen af markedstiltag i den 

konkrete situation, men lægger samtidig vægt på, at 

der skal være reelle markedspåvirkninger som følge af 

det russiske importforbud. Brug af eksportrestitutio-

ner er ikke et acceptabelt instrument. 

 

- Jeg må indrømme, at jeg var meget enig med udmel-

dingen fra de danske gartnere i sidste uge. De håber 

ikke, at der bliver brug for at udnytte Kommissionens 
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støtteordninger til frugt og grøntsager i Danmark, 

men derimod at tiltagene vil blive brugt i store ek-

sportørlande som for eksempel Polen. Det vil afhjælpe 

situationen på det indre marked og være til gavn for 

de danske gartnere.  

 

- For at afbøde påvirkningerne af det russiske import-

forbud er det centralt at finde nye markeder. Fra 

dansk side opfordrer vi derfor Kommissionen til at fo-

kusere på at sikre adgang til nye markeder for euro-

pæiske landbrugsprodukter. Et oplagt område er at 

følge op på mulighederne under EU’s handelsaftaler 

med tredjelande.  

 

- Fra dansk side har regeringen også valgt at give mu-

lighed for eksportomlægningsstøtte til små og mel-

lemstore virksomheder.  

 

- Det er selvfølgelig en langsigtet tilgang at omlægge 

eksporten, men det vil samtidig kunne blive en fordel 

på sigt at have adgang til flere markeder. Fra dansk 

side vil vi også opfordre Kommissionen til fortsat at 

overvåge markedssituationen nøje.   

 

- Jeg vil ikke nævne nogen punkter under siden sidst. 


